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rob stark  

roB stArk, directeur, eigenaar 
en constructief ontwerper bij 
imd raadgevende ingenieurs. 

column

aan aandaCht voor ‘CirCulaire eConomie’ geen gebreK, de 

laatSte tijd. en tereCht. de omlooPtijd van ProduCten wordt 

SteedS Korter, weggooien iS de norm en de aanSPraaK oP veelal 

SChaarSe grondStoffen neemt nauwelijKS af. de roeP om meer 

KringlooP- dan wegwerPeConomie iS duS verStandig. oftewel: 

een eConomie waarin materialen voortdurend worden her-

gebruiKt en grondStoffen hun waarde behouden. ZoalS de  

Slogan van een beKend afvalbedrijf luidt: “afval beStaat niet.”

i n de bouw is het streven naar een meer circulaire aanpak een hot topic: hoe maken we gebouwen  

die geen – of op z’n minst minder – primaire grondstoffen gebruiken? en hoe maken we van 

de afvalberg een afvalbergje? de intensiteit waarmee erover wordt gesproken, suggereert dat er 

sprake is van een nieuwe ontwikkeling. dat is echter niet het geval. en we moeten oppassen dat in 

het tumult over een vermeende nieuwe ontwikkeling de essentie ondersneeuwt.

‘Circulair’ is namelijk niet het bouwen van nieuwe, demontabele gebouwen die later elders kunnen 

worden hergebruikt. alle stappen die daarvoor nodig zijn – de bouw zelf, demonteren, transport, 

opnieuw monteren – hebben namelijk een negatieve milieu-impact. veel beter is het om oude 

gebouwen een nieuwe leven te geven. Zoals we zelf hebben gedaan bij ons eigen kantoor; gebouwd 

in een oude loods die we zoveel mogelijk intact hebben gelaten, met slechts een paar nieuwe, lichte, 

demontabele onderdelen.

een ander voorbeeld. in helmond was ik een paar jaar geleden betrokken bij het ontwerpen van  

een tijdelijk theater in een bestaande kerk. gezien het tijdelijke karakter zijn podium en tribune  

opgebouwd uit een simpele staalconstructie en houten vloeren. deze kunnen eenvoudig worden 

verwijderd en hergebruikt. voorlopig niet nodig: inmiddels is het theater zo’n succes dat de tijdelijke 

status is ingeruild voor een definitieve. 

beide projecten zijn gerealiseerd voordat er over circulair bouwen werd gesproken. beide voldoen 

echter volledig aan de uitgangspunten en doelstellingen. wat ik maar wil zeggen: circulair bouwen 

is niet nieuw. voor mij persoonlijk en voor ons als ingenieursbureau is het eigenlijk business as usual. 

oftewel: zoveel mogelijk gebruik maken van bestaande gebouwen en bestaande onderdelen.

 

is de huidige aandacht voor circulair dus overdreven? Zeker niet. een nieuwe vlag, een nieuwe naam 

geeft nieuwe impulsen, stookt het vuurtje weer wat hoger. noem het dus circulair, noem het kring-

loop of noem het ‘dat doen we altijd al’ – alles wat zorgt voor meer hergebruik, voor minder gebruik 

van primaire grondstoffen en voor minder afval is het toejuichen meer dan waard.

‘circulAir BouWen’  
geeFt nieuWe impuls

‘veel beter iS het 
om oude gebouwen 

een nieuw leven  
te geven.’

reAgeren?

R.Stark@imdbv.nl


